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After the reunification of Germany, the Schwerin retail trade sector experienced a considerable growth in retail floorspace. 
However, several problems become clearly apparent during the analysis of the stock structures. In this context, the supply of 
retail trade is characterised by both qualitative and quantitative deficiencies: the stock of business is not great enough and 
insufficiently differentiated for a satisfaction of the demand. The company structures reveal a disproportional share of small and 
the smallest companies, faced with but a few expansive firms. The latter contributed to the build up of a secondary trade 
network and therefore to the unbalanced distribution of the sales areas. The negative consequences affect primarily the city 
centre retail trade, which dropped far behind the development of the rest of the city. It reveals considerable deficits with regards 
to important sales parameters and framework conditions: not all leading ranges of goods are sufficiently represented, customer 
magnets can hardly be found, the stock of businesses is too small and too spread out, there are numerous vacancies, the 
appearance and the quality of locations are not satisfactory. The interurban centre structure also reveals deficits. Based on the 
trade institutions which were established during the times of the GDR, there is a dense network of housing estate-orientated 
business centres for the basic supply. This leads to the achievement of high supply levels. However, resulting from the 
inadequate facilities of the centres, the qualitative grade of supply is poor and the satisfaction of the population is equally low. 
This is also mirrored in the purchasing behaviour of the Schwerin inhabitants. They primarily visit the locations close to their 
place of residence as a result of the proximity, however seek further orientation in the new shopping centres, other peripheral 
locations and other cities, in addition to the city centres. The consumer behaviour in this context essentially corresponds with the 
patterns in the old Federal States: price consciousness and ‘boot of the car purchasing’ for the basic supply, coupled with visits 
to attractive shopping centres for the satisfaction of other needs. The visit to the city centre is often linked to other activities, 
often of recreational nature. However, the supply wishes expressed by the consumers reveal that an improved neighbourhood 
supply and an attractive city centre are desired. The guidelines of the future development include a polycentral, interurban 
centre structure as well as the increase in attractiveness and revitalisation of the city centres through the creation of a 
comprehensive and attractive overall offer. This also means the restrictive handling of the peripheral, expansive retail trade in 
order to create balanced proportions within the trade networks. New settlements are to be concentrated on the city centre and 
the integrated business centres, with full exploitation of the settlement potential and taking into consideration the deficits. 
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Après la récnification de l'Allemagne, le commerce de détail à Schwerin a enregistré un accroissement considérable des 
surfaces de vente. L’analyse des structures des marchandises établit toutefois l’existence de problèmes certains. L’offre du 
commerce de détail souffre de certaines lacunes d’ordre quantitatif et qualitatif: la densité des points de vente reste trop faible 
et trop peu diversifiée pour assurer la satisfaction générale de la demande. Du point de vue structurel, il y a prépondérance des 
petits et extra-petits commerces au détriment des commerces à grande surface. Les commerces à grande surface ont mis en 
place un circuit commercial secondaire et contribuent donc à une répartition non-équilibrée des surfaces de vente. Les 
conséquences négatives restent surtout perceptibles au niveau du commerce dans le centre ville qui accuse un net retard par 
rapport aux structures commerciales de la ville dans son ensemble. Il souffre d’un net retard par rapport à certains types d’offre 
et aux conditions générales des commerces modernes : l’offre de marchandises n’y est pas complète, il n’y a pratiquement 
aucune attraction pour la clientèle, la densité des commerces reste trop faible, les points de vente sont éloignés les uns des 
autres, certains rayonnages sont vides, la présentation et la qualité d’accueil pour la clientèle sont en retrait. La structure 
commerciale à l’intérieur des limites de la ville présente elle aussi certaines lacunes. Sur la base des établissements qui 
existaient sous la RDA, il existe de nombreux commerces d’approvisionnement de base dans les différents quartiers, ce qui 
permet d’arriver à un taux élevé de suffisance mais par suite de la faiblesse des infrastructures dans les différents quartiers, le 
niveau d’approvisionnement reste faible et la population est mécontente, comme le traduit le comportement d’achet de la 
population de Schwerin. Elle fait ses achats dans les commerces de proximité pour l’approvisionnement de base mais n’hésite 
pas à se tourner vers les points de vente du centre de la ville, les nouvelles surfaces, les autres implantations périphériques, 
voire même d’autres localités. Les habitudes de consommation sont pour l’essentiel identiques à celles des habitants des 
anciens Laender (la RFA traditionnelle): pour l’approvisionnement de base, on se montre soucieux des prix et l’on achète par 
grandes quantités (‘coffre à bagages bourré de marchandises’) et, pour les autres achats, on se tourne vers les centres 
commerciaux attrayants. En général, le déplacement au centre est associé à d’autres activités, par exemple de loisirs. 
Interrogés sur leurs désirs d’approvisionnement en marchandises, les consommateurs disent qu’ils voudraient une meilleure 
offre sur place et un centre ville attrayant. Les grandes lignes de l’évolution seront la constitution de plusieurs centres à 
l’intérieur des limites de la ville, un accroissement d’attrait et la revitalisation du centre ville par une offre généraliste 
intéressante. Pour y parvenir, il sera nécessaire d’adopter une politique restrictive vis-à-vis les commerces de détail 
à grande surface à la périphérie et d’équilibrer les circuits commerciaux. Les nouvelles implantations devront être concentrées 
dans le centre ville et les points commerciaux intégrés en tenant compte du potentiel d’implantation et des déficits et des 
lacunes au niveau de l’offre. 


